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Miljö- och hälsoskyddsnämnden PROTOKOLL 3/2014 

  

 

 

   
 

 Tid Tisdagen den 8 april 2014 kl 18.30 – 19.40 
   

 Plats Bolindersalen, Tekniska nämndhuset 
   

 Justerat Onsdagen den 16 april 2014 

  

 

Per Ankersjö Katarina Luhr 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Per Ankersjö (C) ordföranden  

Katarina Luhr (MP) vice ordföranden  

 

Jonas Nilsson (M)  

Torbjörn Erbe (M)  

Per Ola Bosson (M)  

Helena Levy (M)  

Nils Ingelström (M)  

Frida Johansson Metso (FP)  

Mikael Magnusson (S)  

Åsa Wester (S)  

Fredrik Canerstam (S)  

Mats E. P. Lindqvist (MP)  

Stellan F Hamrin (V)  

 
Ersättare: 

Anders Thureson (M)  

Eva Runvald (M)   

Andreas Lundin (M)  

Magnus Liljegren (FP)  

Ola J Hedin (FP)   

Ellinor Rindevall (S) §§ 1-24   

Charles Berkow (MP)   

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Gunnar Söderholm, Anette Almlöf, Lars Burman, 

Håkan Andersson, Anna Edström, Anna Havula, Arne Jamtrot, Petter 

Jonsson, Gustaf Landahl, Örjan Lönngren, Daniel Persson, Daniel Selin, 

Kristofer Stjernqvist, Maria Svanholm, Emily Tjäder, Malin Täppefur, 

Monika Weiss och Pia Winbladh Högfors samt personalföreträdaren Luis 

Lopez och borgarrådssekreteraren Albin Ring. 
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 § 1 
Närvarorätt 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att ge närvarorätt vid 

dagens sammanträde till personalföreträdaren Luis Lopez, Anette 

Almlöf, Lars Burman, Anna Edström, Anna Havula, Arne Jamtrot, 

Petter Jonsson, Örjan Lönngren, Daniel Persson och Monika Weiss. 

 

 

 § 2 
Val av justerare och tid för justering 
 
Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden utser vice ordföranden Katarina 

Luhr (MP) att tillsammans med ordföranden Per Ankersjö (C) 

justera dagens protokoll.  

 

Justering sker onsdagen den 16 april 2014. 

 

 

 § 3 
Anmälan av föregående protokoll 
 

Protokoll 2/2014 från miljö- och hälsoskyddsnämndens 

sammanträde den 18 mars 2014 anmäls.  

 

 

 § 4 
Anmälan av inkomna skrivelser till miljö- och 
hälsoskyddsnämnden 
 

Inkomna skrivelser m.m. till miljö- och hälsoskyddsnämnden enligt 

förteckningar från den 27 mars och den 8 april 2014 anmäls. 

 

 

 § 5 
Anmälan av delegationsbeslut fattade inom 
miljöförvaltningen 
 
Beslut  

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner redovisningen av 

 delegationsbeslut fattade inom miljöförvaltningen från och 

 med den 22 februari 2014 till och med den 14 mars 2014. 

 
Handlingar i ärendet 

Lista över delegationsbeslut ur ECOS för delegationsperioden 

2014-02-22 – 2014-03-14. 
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 § 6 
Anmälan av protokoll från rådet för 
funktionshinderfrågor 
 

Protokoll 1/2014 från miljö- och hälsoskyddsnämndens och 

fastighetsnämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågors 

sammanträde den 27 januari 2014 anmäls. 

 

 

 § 7 

Miljö- och hälsoskyddsnämndens underlag för budget 

2015 med inriktning 2016 och 2017 
Dnr 2014-2272 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 underlag för budget år 2015 med inriktning för åren 2016 och 

 2017. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 19 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 och Frida Johansson Metso (FP) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att   

 nämnden beslutar enligt följande:  

 

 1  I huvudsak godkänna underlaget.  

 

2  I övrigt anföra följande: 

 

Underlaget till budget visar att fortsatta nedskärningar 

kommer att påverka förvaltningens arbete kännbart, och 

underlaget visar tydligt behovet av ökad finansiering. 

Följaktligen kommer Stockholms miljöarbete påverkas 

negativt om inte alla pågående projekt kan finansieras. Redan 

under 2012 såg vi att den strama budgeten gjorde att vissa 

planerade projekt fick skjutas upp. För att ett förebyggande 
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och ambitiöst miljöarbete ska kunna bedrivas krävs i stället 

förstärkning av förvaltningens budget. Förvaltningen måste få 

utveckla, inte vara tvungen att avveckla! Inte minst gäller det 

investeringsmedel för att investera Stockholm bort från sin 

miljöskuld, bort från energislöseri och från fossilberoende. 

Investeringar i miljöarbetet ska även på sikt leda till bättre 

hälsa för Stockholms invånare, genom mer hälsosam luft och 

friskt vatten, lägre exponering för skadliga ämnen och närhet 

till områden för regelbunden rekreation. Stockholm har länge 

hållit en hög miljöprofil, men med bristande budgetsatsningar 

får Stockholm svårt att hålla en plats som progressiv stad i 

miljöomställningen.  

 

Miljöförvaltningen har stor expertkunskap och hög 

kompetens inom miljö- och naturvård och bör därför i högre 

grad konsulteras av övriga nämnder i exv upphandlingsfrågor, 

bullerfrågor, och komplicerade byggfrågor, t.ex. byggnation 

på förorenad mark eller i anslutning till grönområden. Även 

detta kräver utökade resurser. Stora insatser kommer behövas 

för att klara målet för ett fossilbränslefritt Stockholm. Detta 

kan medföra behov av personalförstärkning, och kräver hög 

kompetens av de anställda. För att behålla och förstärka 

förvaltningens höga kompetens anser vi att anställdas löner 

måste justeras till en nivå som speglar medarbetarnas 

kompetens, och för att undvika att förvaltningen halkar efter i 

lönesättning. Miljöpartiet kompenserar alltid för pris och 

löneökningar i sin budget för att synliggöra vad som krävs för 

att upprätthålla den befintliga verksamheten på samma nivå. 

Att budgeten även ger utrymme för anställdas 

kompetensutveckling är viktigt. 

 

Vi bekymras av att staden inte ser ut att nå de lagstadgade 

miljökvalitetsnormerna för luftmiljö och vattenkvalitet. Utan 

förstärkta åtgärder kommer Stockholm att bryta mot lagen 

långt in i framtiden. Detta riskerar att medföra höga böter från 

EU vilket gör det än mer svårförståeligt varför majoriteten 

inte avsätter tillräckliga resurser för att nå normerna och 

istället väljer att riskera mångmiljonböter. 

 

Stadens klimatarbete blir lidande av att tillräckliga resurser 

inte tillförs miljöarbetet. Stockholm har fantastiska 

möjligheter att minska vår klimatpåverkan men utan 

tillräckliga investeringsmedel och miljöbudget kommer dessa 

möjligheter inte kunna tas tillvara. Stockholm riskerar därmed 

att halka bort från listan av städer med ett framåtsyftande och 

starkt klimatarbete. Vi anser i övrigt att miljöförvaltningens 

budget måste ha utrymme för eventuella nya händelser eller 

viktiga projekt utan att redan planerade projekt då måste 
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strykas som kompensation. 

 

3) Mikael Magnusson m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande: 

 

1  Att nämnden beslutar att utgå från det socialdemokratiska 

 förslaget till budget. 

 

2  Att i övrigt anföra: 

 

Stockholm växer snabbt och under åren framöver behöver det 

byggas både mycket bostäder och infrastruktur. 

Utmaningarna för Stockholms stad är stora på miljöområdet. 

Såväl luft som vattenkvaliteten behöver förbättras, mer 

insatser behövs mot farliga kemikalier liksom för att åtgärda 

andra hot mot människors hälsa.  

 

Arbetet för att förbättra luftkvaliteten i staden måste därför 

öka, liksom arbetet mot farliga kemikalier. 

Kemikalieövervakningen måste utvecklas för att se till att 

människors hälsa inte kommer till skada. 

 

Stockholm ska inte ha någon annan ambition än att vara 

ledande bland världens städer i arbetet för hållbarhet. Vi ska 

vara ledande i klimatarbetet - i att fasa ut de fossila bränslena 

och leva klimatsmart. Nämnden har därför bland annat en rad 

viktiga uppgifter bland annat i att bidra till att Stockholm blir 

en ledande elbilsstad.  

 

Barnen är vår framtid. En stor del av sin vakna tid tillbringar 

de på förskolor, skolor och andra offentliga lokaler. Det är 

stadens ansvar att se till att denna miljö är bästa möjliga och 

inte utgör en fara för deras hälsa. Därför behövs stärkta 

insatser för förstärkt tillsyn och därtill kopplade miljöinsatser 

på förskolor och skolor.  

 

Eftersom staden växer och behöver bebyggas ytterligare och 

snabbare, är därför viktigt att tidigt inventera och granska 

eventuellt förorenad mark för att snabbt och effektivt kunna 

sanera marken och säkerställa att viktiga ekologiska 

spridningsvägar hålls öppna. 

 

Inte minst i skenet av matfuskskandalen med hästkött är 

Livsmedelskontrollen ett annat område som behöver utökas 

och utvecklas. Våra parker och grönytor måste utvecklas, 

naturreservat inrättas inte minst i perspektivet att vi 

Stockholmare blir allt fler.   
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Budgetunderlaget som presenterats visar att fortsatta 

neddragningar kommer att få kännbar påverkan 

förvaltningens arbete. De stora uppgifterna inom Stockholms 

miljöarbete åren framöver, och föreliggande underlag, visar 

på behovet av en ökad finansiering. 

 

4) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande: 

 

Ett fossilfritt Stockholm 2030, ren luft snarats möjligt och 

restaurering av Stockholms vatten och en rad andra viktiga 

uppgifter kräver större resurser och kraftfullare åtgärder än 

vad som nu föreslås. 

 

Vi reserverar oss mot majoritetens förslag till förmån för V:s 

budget. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och Frida Johansson Metso 

(FP).  

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag.  

 

Mikael Magnusson m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag.  

 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag.  

 

 

 § 8 

Personuppgiftsombud för miljö- och 

hälsoskyddsnämnden  
Dnr 2014-4129 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att utse Håkan 

 Andersson till personuppgiftsombud för miljö- och 

 hälsoskyddsnämnden. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden uppdrar åt 
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 förvaltningschefen att anmäla personuppgiftsombudet till 

 Datainspektionen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 18 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 9 
Detaljerad krav- och behovsanalys avseende avtalets 
ändamålsenlighet samt beslut om nyttjande av 
optionsperiod och beslut om förnyad central-
upphandling av gemensam IT-service (GSIT) 
Remiss från Stadsledningskontoret,  
dnr 031-961/2013 
Dnr 2014-2484 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden tillstyrker förslagen i 

 remissen. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

 beslutet till finansroteln med kopia till KF/KS kansli. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 5 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Frida Johansson Metso (FP), vice ordföranden Katarina Luhr 

 m.fl. (MP) och Stellan F Hamrin (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Mikael Magnusson m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar 
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 enligt följande:  

 

 Att i huvudsak bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

 

 Att i övrigt anföra följande: 

 

Till stora delar instämmer vi i förvaltningens yttrande. 

Samtidigt måste det konstateras att affären med Volvo IT har 

varit ett stort misslyckande både sett till kostnaderna och vad 

som har levererats. Utifrån lärdomarna av den förra 

upphandlingen bör ytterligare krav ställas. 

 

Innan Volvo IT hanterades miljöförvaltningens IT internt i 

staden till en lägre kostnad och högre kvalitet. Då skattemedel 

ska användas så effektivt som möjligt, ska staden lägga ett 

egenregi anbud. Ett egenregi anbud säkerställer också 

fortsättningsvis nödvändig IT-kompetens i staden.    

 

Upphandlingar bör också göras i delar så fler företag kan 

lämna i anbud och öka konkurrensen. Vilket gör att 

upphandlingen kan anpassas till verksamhetens villkor. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP), 

vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Stellan F Hamrin 

(V). 

 
Reservation 

Mikael Magnusson m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

En generell sammanfattning av avtalet med Volvo IT är att 

det har orsakat att Stockholms stad ligger ungefär tio år efter 

den övriga generella IT-utvecklingen, vad gäller framtagande 

och implementering av ny programvara, skrivar- och 

kopieringsstandard, innovationsutveckling för IT-användande 

i kommunala verksamheter osv osv. Avtalet har även medfört 

betydligt högre kostnader än om motsvarande hantering 

skulle ägt rum i stadens egen regi. 

 

Utifrån detta är det bra att det nuvarande avtalet förlängs då 

detta medger att det kommer att finnas tid att utveckla detta 

område i egen regi, fram till att det förlängda avtalet löper ut 
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år 2017. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

 

Stadens förra upphandling var dålig och har kostat staden 

alldeles för mycket pengar. Volvo IT har inte utfört ett arbete 

som gagnat stadens förvaltning och invånare. Föreliggande 

förslag ligger utanför vår bedömningsförmåga men förslaget 

borde presenterats för 2 år sedan så att vi nu kunnat göra en 

slutlig upphandling. 

 

 

 § 10 

Yttrande över överklagande av nämndens beslut om 

timavgift, Sjösabrinken 30, Stockholm 

Underrättelse från länsstyrelsen, dnr 5051-1932-2013 
Dnr 2010-6024 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att medge att 

 länsstyrelsen ändrar det överklagade beslutet i enlighet med 

 klagandens yrkande i den del som gäller debiteringsposten 

 den 14 mars 2012, 237 kr och 50 öre samt i övrigt bestrida 

 bifall till överklagandet. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden åberopar förvaltningens 

 tjänsteutlåtande som stöd för sin talan. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden uppdrar åt 

 förvaltningschefen att företräda nämnden i ärendet. 

 

4 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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 § 11 
Förslag till riktlinjer för serveringstillstånd  
Remiss från kommunstyrelsen/socialroteln,  

dnr 329-210/2014 
Dnr 2014-2386 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 25 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 12 

Riktad tillsyn oljecistern 2013  

Redovisning av miljöförvaltningens rapport 
Dnr 2014-3863 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens rapport. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 
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Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 13 

Riktad tillsyn fastighetsägare 2013  

Redovisning av miljöförvaltningens rapport 
Dnr 2013-9285 

 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens rapport. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 25 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Rapporten "Riktad tillsyn fastighetsägare 2013" är ett av flera 

exempel där förvaltningens tillsyn är både effektiv och ger 

stor miljönytta, och i förlängningen ger nöjdare 

hyresgäster/bostadsrättsägare. När det gäller just tillsynen av 

fastigheter har förvaltningen gått från i vissa fall missnöjda 

fastighetsägare till fastighetsägare som nu uppskattar tillsynen 

vilket är extra glädjande 

 

 

 § 14 

Årsrapport 2013, tillsyn av skolor och förskolor 

Redovisning av förvaltningens rapport 
Dnr 2014-4257 
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Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens redovisning. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

 rapporten för kännedom till utbildningsförvaltningen samt 

 stadsdelsförvaltningarna i Enskede-Årsta-Vantör, Spång-

 Tensta, Hägersten-Liljeholmen och Kungsholmen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 25 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

Att barn och ungdomar har en bra arbetsmiljö i sin skolmiljö 

är mycket viktigt och kan lägga grunden för hela deras 

livslärande. Därför är det av största vikt att skolmiljön är 

hälsosam i både luft- och bullersynpunkt. Därför är det inte 

acceptabelt att 59 procent att besökta skolor haft sådana 

brister i ventilationen och problem med buller att det kräver 

ytterligare uppföljning. Vi anser att det är av största vikt att 

fortsatt prioritera barnens skolmiljö i tillsynen för att tillse att 

alla barn får arbeta i en bra arbetsmiljö där man får chans att 

utvecklas och lära för livet. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Tillsyn mot skolor och förskolor är en viktig verksamhet för 

att säkerställa en god inomhusmiljö för stadens yngsta 

medborgare. Att buller från ventilationen och dålig ventilation 

fortfarande är stora problem bevittnar om den 

kunskapsbrisbrist som finns hos många verksamhetsutövare. 

Buller är en ohälsokälla som är väldokumenterad.  

 



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2014-04-08 
 

 Sida 13 (40) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

Vi ser det som positivt att extra resurser har tillförts under 

året för att genomföra detta arbete och att resultat av detta går 

att se i fler åtgärdade anmärkningar.  

 

Förvaltningen har ett fortsatt viktig arbete framför sig för att 

verka för en hälsosam vistelse på våra förskolor och skolor.  

 

Särskilt uttalande lämnas av Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

 

Vi noterar med beklagande att ett betydande antal skolor och 

förskolor inte ens har en skolgård. Detta är bland mycket 

annat ett hälsoproblem som måste åtgärdas.  Vi noterar också 

att förvaltningen inte prioriterar arbetet med att identifiera och 

åtgärda för att minska emissionen av gifter från fuktig betong. 

Även om detta arbete är mer komplicerat än andra frågor 

visar ökningen av allergiska besvär att det är en väsentlig 

fråga. 

 

 

 § 15 

Riktad kontroll; Växtbaserade kosttillskott 2013 
Dnr 2014-4182 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till Livsmedelsverket och Läkemedelsverket. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 17 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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 § 16 

Projektrapport: Bekämpningsmedelsrester i 

färskpressad juice 
Dnr 2014-4185 

 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till Livsmedelsverket. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 14 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) och Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt följande: 

 

Rapportens resultat är intressanta, men inte helt överraskande: 

finns bekämpningsmedelsrester i frukten och skalet hamnar 

de i färskpressad juice, det hjälper inte att tvätta skalet. 

 

Vi vänder oss dock mot slutsatsen att eftersom halterna ligger 

långt under gränsvärdet för Acceptabelt Dagligt Intag (ADI) 

är det så att ”det inte utgör någon fara för människors hälsa 

utifrån den kunskap vi har i dag”. Däremot kan man säga att 

”det inte är bevisat att det utgör någon fara för människors 

hälsa utifrån en kunskap vi har i dag”.  

 

Vi vet att det finns kombinationseffekter eller 

”cocktaileffekter”. Det kan göra att vid förekomsten av ett 

annat ämne kan ett ämne eventuellt ge effekter även vid halter 

som, i frånvaron av det andra ämnet, inte skulle utgöra någon 

fara. Men dessa effekter är dåligt utforskade. Därför måste 

myndigheter vara försiktiga med att säga att ett ämne inte 
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utgör någon fara i en viss halt.  

 

Fynd av bekämpningsmedelsrester i livsmedel blir också 

ytterligare ett argument för vikten av ekologiskt lantbruk.  

 

 

 § 17 

Strategi för ökad cykling i Stockholms stad 

Remiss från kommunstyrelsen/stadsmiljöroteln, 

dnr 000049/2014 
Dnr 2014-2475 

 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 och överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

 remissen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Frida Johansson Metso (FP) och Mikael Magnusson m.fl. (S) 

 föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande:  

 

Att godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

 

Att därutöver anföra: 

 

Vi tycker att förvaltningen har framfört ett antal kloka 

synpunkter och vill i tillägg lyfta följande. Trots 

cykelmiljarden och påstådda satsningar från alliansen så är 

det tydligt att såväl pendlar- som vardagscyklister är fortsatt 

styvmoderligt behandlade av det politiska styret. Den nu 

aktuella strategin för ökad cykling i Stockholms stad är 

uddlös och saknar de satsningar som krävs. Nyligen 

rapporterades i media att Götgatan ska få fler cykelbanor på 

bekostnad av bilkörfält eftersom, som Ulla Hamilton uttryckte 

det, “det faktiskt inte kör så många bilar på Götgatan ändå”. 

Detta uttalande är mycket talande för alliansens syn på 
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cyklism i Stockholm: i de fall som inverkan på biltrafiken 

anses minimal kan cyklarna få ökat utrymme. Vi anser att 

detta är att satsa för lågt och förespråkar betydligt modigare 

satsningar på cykeltrafiken, även då det sker på bekostnad av 

minskat utrymme för bilarna. Rapporter som analyserar restid 

med bil i större städer visar tydligt att de storstadsregioner 

som satsat på cyklarna också minskat bilköerna väsentligt, 

vilket bevisar att investeringar i cykelbanor även gynnar 

bilister. 

 

Utöver bristen på betydande satsningar saknar strategin en 

plan för att åstadkomma en nödvändig attitydförändring vad 

gäller stadens cyklister. Såväl beslutsfattare som övriga 

trafikanter tycks anse att cyklisters plats i trafikmiljön inte är 

självklar. Som cyklist får man stå ut med att cykelbanor 

försvinner med jämna mellanrum och att trafikljusens flöden 

baseras på bilisternas hastighet vilket gör det mycket svårt att 

som cyklist ta såväl rättigheter som skyldigheter på fullt 

allvar. Bättre infrastruktur är avgörande för en säkrare och 

trevligare trafikmiljö men vi ser också gärna satsningar på att 

förbättra attityden och inställningen till samarbete hos både 

cyklister, bilister och gångtrafikanter.  

 

Slutligen hade vi gärna sett att strategin för ökad cykling i 

Stockholms stad innehöll en text angående stadens egna 

möjlighet att påverka cyklismen genom upphandling och 

uppgraderad ersättningspolicy vid resor i samband med 

arbete. Vi framhåller även att staden bör verka för ökad 

möjlighet att medta cykel i kollektivtrafiken. 

 

2) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

Tillstyrka förvaltningens synpunkter. 

Därutöver begära att kvantitativa delmål inarbetas i förslaget 

och att staden uppmanar regeringen att utarbeta förslag på 

cykel- och återvinningnorm vid byggande som ersättning för 

dagens bilparkeringsnorm som bör utgå ur PoB-lagen. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) 

och Mikael Magnusson m.fl. (S). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag.  
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Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas 

Nilsson m.fl. (M) och Frida Johansson Metso (FP) enligt följande: 

 

Stadens cykelstrategi kommer tillsammans med 

framkomlighetsstrategin, cykelplanen och cykelmiljarden att 

vara en viktig pusselbit i ambitionen att förvandla Stockholm 

till en cykelstad i världsklass.  

 

Förslaget fångar stadens utmaningar på området på ett 

föredömligt sätt. Vi skulle dock vilja lyfta barnperspektivet 

och de funktionsnedsattas perspektiv något extra. För att 

visionen om en cykelstad där alla kan cykla ska kunna nås 

krävs det att tillräcklig kunskap inhämtas och hänsyn tas till 

barns perspektiv och förutsättningar i trafiken. I stor 

utsträckning gäller detta den fysiska planeringen. Desamma 

gäller för funktionsnedsatta där infrastrukturen så långt som 

möjligt måste tillåta att liggcykel, handcykel och liknande 

hjälpmedel kan användas på ett rimligt och säkert sätt. 

 

Även ur dessa perspektiv är det av avgörande betydelse att 

befintlig och kommande infrastruktur anpassas för att undvika 

konflikter mellan cyklister och såväl andra trafikslag som 

fotgängare. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Att förbättra säkerheten och framkomligheten för cyklister är 

en framtidsinvestering. I dagsläget återstår mycket arbete 

innan cyklister kan känna sig säkra på vägarna, hitta 

någonstans att parkera och sedan återfinna sin cykel i helt 

skick efter att den lämnats på offentlig plats. Med detta som 

utgångspunkt välkomnar Socialdemokraterna initiativ för att 

finna en gemensam strategi samt samordna 

nämndövergripande frågor rörande cyklingen.  

 

Vi delar utredningens vision om att Stockholm ska vara en 

stad för alla där alla kan ta sig fram på ett tryggt och säkert 

sätt. Rapporten lyfter fram vikten av övergripande 

cykelplanering i stadens utbyggnadsarbete. Vi vill 

understryka att samarbete mellan förvaltningar, nämnder och 

övriga aktörer kommer vara nödvändigt för att bygga staden 

framgångsrikt, både vad gäller infrastrukturella frågor som 

miljöfrågor eller stadsbyggandet i allmänhet. 
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Rapportens syfte; att ange en inriktning för hur staden ska 

agera för att öka cyklandet, har dock inte konkretiserats 

tillräckligt. Vi stödjer förvaltningens synpunkter om 

tydliggöranden kring ansvarsfördelningen. 

 

Socialdemokraterna ställer sig mycket positiva till 

Miljöförvaltningens förslag om att införa parkeringstal för 

cyklar på samma sätt som hittills angivits för bilar. På samma 

sätt ställer vi oss bakom förslaget om att utbildningsnämnden 

bör uppmärksamma trafik- och renhållningsnämnden på 

trafikfaror kring skolor. 

 

  

 § 18 
Skrivelse om ökad möjlighet till kvittoredovisning för 
kollektivtrafikresor i konsultbranscher 
Skrivelse från Katarina Luhr m.fl. (MP) 

Dnr 2013-17440 

 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

 beslutet till AB Storstockholms Lokaltrafik. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

Vi tackar förvaltningen för svaret på skrivelsen och vill 

samtidigt framhålla ett mindre antal förtydliganden. Den 

situation som beskrivs i skrivelsen är självupplevd men kan 

för den delen anses begränsad till ett mindre antal 
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konsultbyråer. Att man som nyanställd vid dessa företag 

erhåller ett personligt taxikort istället för ett SL-kort talar 

kanske snarare för att en attitydförändring bör eftersträvas på 

dessa arbetsplatser. Vi anser ändå att SL bör se över 

möjligheten att få ut ett kvitto vid resa med kollektivtrafik och 

även om separata kvittomaskiner inte installeras bör andra 

alternativ utredas. Förslagsvis borde befintliga biljettmaskiner 

kunna användas för att skriva ut kvitto i samband med resa. 

 

 

 § 19 
Deltagande i externfinansierat projekt om innovativa och 
hållbara affärsmodeller 
Dnr 2013-14824 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens deltagande i projektet. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 20 
Deltagande i NeZeR – ett projekt om nära noll energi 
renovering, delfinansierat med bidrag från EU 
Dnr 2014-3865 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens deltagande i projektet. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 21 
Motion om starkare skydd för viktiga ekologiska 
spridningsvägar 
Remiss från kommunstyrelsen, dnr 000129/2014 
Dnr 2014-2873 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna och 

 åberopa tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 paragrafen omedelbart. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 22 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Frida Johansson Metso (FP), Mikael Magnusson m.fl. (S) och 

 Stellan F Hamrin (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande:  

 

1  Att tillstyrka motionen. 

 

2  Att i övrigt anföra följande; 

 

Förvaltningen anser i sitt svar att ytterligare och fördjupade 

studier av stadens grundläggande ekologiska infrastruktur 

behövs och ytterligare studier om var förstärkningsåtgärder 

måste göras. Även ett eventuellt ökat juridiskt skydd måste 

utredas. För att kunna peka ut och skydda den viktiga 
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grönstrukturen i Stockholm när vi ökar byggtakten för 

bostäder i rask takt måste detta arbete påbörjas snarast. Vi 

föreslår därför att miljöförvaltningen får i uppdrag att redan 

nu påbörja arbetet för att peka ut hur grönstrukturen kan 

bevaras och förstärkas med ett starkare skydd. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP), 

Mikael Magnusson m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V). 
 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Stockholm har för att vara en storstad en unik biologisk 

mångfald (allt från rovfåglar, till groddjur och unik 

växtlighet) och sammanhängande grönområden. Vi 

socialdemokrater vill arbeta för att stärka grönområdena 

genom att både naturreservaten och övriga grönområden 

håller en fortsatt hög kvalitet, så att de viktiga ekologiska 

spridningsvägarna respekteras.  

 

Vi tror inte det behöver finnas ett motsatsförhållande mellan 

förstärkta grönområden och fortsatt byggande i en växande 

stad. Det handlar istället om att bygga smartare och 

framförallt planera bebyggelsen smartare. Här bör 

miljöförvaltningen bidra med sin expertkunskap redan i första 

skedet av byggprocessen. Genom att miljöförvaltningen 

kommer in tidigare i processen blir ny bebyggelse både 

billigare, kommer snabbare till stånd och blir mer ekologiskt 

hållbar. 

 

 

 § 22 
International Renewable Energy Forum, Mexico, maj 2014 
Dnr 2014-3996 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner att 

 avdelningschef Gustaf Landahl medverkar på International 
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 Renewable Energy Forum. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 § 23 
Skrivelse från MP, Katarina Luhr m.fl., driva pilotprojekt 
med källsortering i flerfamiljshus 
Dnr 2013-002977 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) och Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

 

Vi är positiva till att testa alternativa lösningar i praktiken. 

Det är glädjande att det pågår ett projekt med att mäta 

halterna av tungmetaller i hushållens avlopp. Vi ser fram 

emot den rapport som Stockholms Vatten ska presentera 

senare i vår/sommar. 
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Det också positivt att man utreder förutsättningarna för Va-

system i Norra Djurgårdsstaden. Vi ser även fram emot den 

färdiga rapporten. Samhällsekonomiska analyser bygger 

vanligtvis på en rad antaganden; för att kunna värdera resultat 

behöver man kunna granska antaganden. Hur har man t.ex. 

värderat möjligheten att under realistiska förutsättningar testa 

och kunna demonstrera svenskt utvecklad teknik för 

urinseparering, som kan effektivt skilja närsalter från 

läkemedelsrester och andra föroreningar samt få fram en 

råvara som är relativt enkel att transportera och sprida? 

 

Förvaltningen påpekar att frågan om föroreningar i slam har 

diskuterats länge och kommer att diskuteras länge till. Skälet 

är att det finns olösta problem. Just därför skulle vi önska att 

man testar olika alternativ i praktiken. Stockholm är en av de 

kommuner som har bäst förutsättningar för ta på sig ansvaret 

att testa nya lösningar. 

  

Förvaltningen pekar på att det finns flera källor till 

tungmetaller i slam och flera källor än slam till tungmetaller 

på våra åkrar – och i vår mat. Vi anser att man ska arbeta med 

de källor man kan påverka. Avloppsslam är en sådan källa. 

Att man arbetar med det hindrar inte att man arbetar med 

andra källor också. Vi vill påpeka att mer ekologisk mat är ett 

sätt att minska tillförsel av kadmium till våra åkrar. Dels 

innebär det att spridningen av kadmiumhaltig handelsgödsel 

på våra åkrar minskar. Dels innebär det att man inte 

importerar sojafoder från t.ex. Brasilien, där handelsgödsel 

med betydligt högre halter kadmium än i Sverige används 

vilket medför att kadmium följer med fodret och hamnar i 

stallgödsel varifrån det sprids vidare på våra åkrar. Dels 

innebär det också att man inte importerar sojaprodukter som 

t.ex. sojamjölk som har högre kadmiumhalter från 

handelsgödsel i produktionslandet. 

  

Vi anser därför att det är viktigt att både arbeta med 

effektivare avloppslösningar och att öka andel ekologisk mat 

för att minska spridningen av skadliga kemikalier på vår 

åkermark. 

 

 

 § 24 
Tillsynsrapport Kemikalier i arbetskläder och profilkläder 
Dnr 2014-3828 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 
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1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till Kemikalieinspektionen. 

 

3 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten för kännedom till besökta återförsäljare. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

Tillsynsrapporten om kemikalier i arbetskläder och 

profilkläder visar på fortsatt stora brister vad gäller 

informationsplikten inom klädbranschen. Som exempel kan 

nämnas att endast en av sex profilplaggsbutiker visade sig ha 

kunskap om REACH och skyldigheten att informera. Trots 

detta har tillsynsbesöken, enligt rapporten, inte föranlett något 

föreläggande eller sanktion. Kemikalier är ett av våra 

allvarligaste och mest skrämmande miljöproblem och vi 

finner det därför anmärkningsvärt att en så kemikalietung 

bransch som klädindustrin fortsatt behandlas med silkesvantar 

vid myndighetsutövning. Bristen på förbättring står i direkt 

korrelation till frånvaron av tydliga krav, uppföljning och 

sanktioner. 

 

Vad gäller arbetskläder och profilkläder specifikt så köps 

dessa främst av yrkesmässiga kunder vilket innebär att första 

punkten artikel 33 REACH blir tillämplig. Information om 

särskilt farliga ämnen i högre halt än 0,1 % ska tillhandahållas 

vid försäljning. Trots detta har tillsynen inriktat sig på 

artikelns andra punkt rörande konsumenters rätt till 

information inom 45 dagar. Vi ställer oss frågande till 

relevansen hos detta tillvägagångssätt. 
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Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Det är bra att arbetskläder inte innehåller vare sig PFOS eller 

PFOA. Detta visar att tillverkarna är medvetna om att ämnena 

bör begränsas. 

 

Kemikalieproducenterna ersätter ofta kemikalier med farliga 

eller tveksamma ämnen med andra med minder kända 

egenskaper.  

 

När förvaltningarna gör nästa omgång besök bör de fråga om 

leverantörerna har information om att PFOS och PFOA har 

ersatts av andra ämnen och i så fall vilka. 

 

Samma sak gäller för profilkläder. 

 

 

 § 25 
Tillsynsrapport 2013 för stadens skyddade områden 
enligt 7 kap miljöbalken 
Dnr 2014-3854 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att översända 

 rapporten till länsstyrelsen, exploateringsnämnden, trafik- 

 och renhållningsnämnden, stadsbyggnadsnämnden och 

 Stadsmuseet samt till stadsdelsnämnderna i Skarpnäck, 

 Skärholmen, Södermalm, Bromma, Hässelby-Vällingby, 

 Spånga-Tensta och Rinkeby-Kista. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Frida Johansson Metso (FP), Mikael Magnusson m.fl. (S) och 

 Stellan F Hamrin (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande:  
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1 Godkänna och överlämna miljöförvaltningens rapport. 

 

2 Översända redovisningen till länsstyrelsen,  

 exploateringsnämnden, stadsbyggnadsnämnden, och 

 Stadsmuseet samt till stadsdelsnämnderna i Skarpnäck, 

 Skärholmen, Södermalm, Bromma, Hässelby-Vällingby, 

 Spånga-Tensta och Rinkeby-Kista. 

 

3 I övrigt anföra följande: 

 

Det är givetvis bra att olika förvaltningar genomfört en del 

satsningar, men vi anser ändå att skötselåtgärderna är 

otillräckliga. I alltför hög grad tillåts olika värdefulla biotoper 

att växa igen, på grund av brister i skötselns kontinuitet, vilket 

sedan leder till att tidigare biologiskt värdefulla områden 

upplevs som ”igenslyade” och därigenom ”otillgängliga”. 

Det behöver än tydligare pekas ut i olika skötselåtgärder vad 

dessa åtgärder syftar till. Till exempel att ”här ska det vara en 

björkskog”, ”där ska det vara en öppen ängsmark” osv. 

Dessa åtgärder behöver i sin tur kommuniceras lokalt med 

boende och verksamma i respektive område. Ett exempel kan 

vara med hjälp av förskolor och skolor, för att lokalt öka 

kunskapen om vilka naturvärden som finns i respektive 

grannskap. Om detta inte görs, så blir den generella 

kunskapen bland stockholmarna om vikten av stadsnära natur 

tämligen obefintlig. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP), 

Mikael Magnusson m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V). 
 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas 

Nilsson m.fl. (M) och Frida Johansson Metso (FP) enligt följande: 

 

Det är glädjande att se att den resursförstärkning som 

anslagits i alliansens budgetar de senaste åren för skötsel och 

upprustning av stadens naturreservat också givit effekt. 

Naturreservaten är viktiga gröna oaser för stockholmarnas 

rekreation och det är därför viktigt att det finns resurser 

avsatta för att motverka det i grunden positiva slitage som 

därmed uppstår. 
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Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Naturreservaten fyller en mycket viktig funktion för att 

bevara den biologiska mångfalden och som 

rekreationsområden för alla stockholmare. Kommande 

byggande i och kring reservaten kommer ställa högre krav på 

tillsyn och kompetens från både förvaltningen och 

stadsdelsförvaltningarna om inte statusen ska försämras. Här 

kommer ytterligare resurser behöva tillföras då antalet 

reservat även kommer att utökas. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Stellan F Hamrin (V) enligt följande: 

 

Vi delar förvaltningens synpunkter men vill tillägga att vi 

uppfattar problemen med lösa hundar och med förslitning i 

reservatens utkanter är stor bl.a. beroende på otillåten cykling. 

 

I Nacka reservatets västligaste del är det mer regel än 

undantag att hundar går lösa. Även om flertalet ändå är under 

kontroll utgör de ett klart orosmoment inte minst för andra 

personer som utnyttjar reservatet. Och ett och annat rådjur. 

Den allmänna förslitningen är ett svårlöst problem men 

upplysning och ”legalisering” av ett begränsat antal stigar av 

de alltför många som finns idag vore en möjlighet. 

 

 

 § 26 
Rapportering av energianvändning och utsläpp av 
växthusgaser 2013 
Dnr 2013-17432 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 avrapporteringen av Stockholms energianvändning och 

 utsläpp av växthusgaser. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att justera 

 överlämna redovisningen till kommunfullmäktige. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Frida Johansson Metso (FP) och Mikael Magnusson m.fl. (S) 

 föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) föreslår att 

 nämnden beslutar enligt följande:  

 

1 Godkänna avrapporteringen av Stockholms 

 energianvändning och utsläpp av växthusgaser. 

 

2 Uppdra åt staden att uppvakta staten om höjd 

 koldioxidskatt på fossil fjärrvärme. 

 

3 Överlämna redovisningen till kommunfullmäktige 

 

Preliminärt beräknas Stockholm nå 3 ton CO2 per capita för 

år 2012. Minskningen beror främst på en ökad inflyttning till 

Stockholm men även på minskad trafik. Utsläppen varierar 

fortfarande med vädret, och faktorer som regnmängder och 

temperatur. Vi delar förvaltningens oro vad gäller risken för 

ökad koleldning i kraftvärmeverken till följd av sänkt 

koldioxidskatt och vill därför att staden uppvaktar staten i 

syfte att tillse att förnybara bränslen blir med ekonomiskt 

gynnsamma än kolbaserade. 

 

3) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande:  

 

Vi godkänner avrapporteringen av energianvändning och 

utsläpp av växthusgaser. 

 

Vi begär därutöver att avrapporteringen också ske med 

okorrigerade värden och att förvaltningen får i uppdrag att så 

långt möjligt redovisa Stockholmarnas utsläpp utanför 

kommunen. 

 

Vi begär också att förvaltningen får i uppdrag att utifrån 

befintligt underlag göra en sannolikhetsbedömning av 

vägtrafikens fortsatta utveckling till 2030, eftersom detta f.n. 

inte görs av någon svensk myndighet. 

 

Stockholmarnas totala klimatutsläpp måste begränsas och det 

är därför nödvändigt att också beakta direkta och indirekta 

utsläpp utanför kommunen. Dessa utsläpp måste begränsas 

med andra metoder än de som sker inom kommunen men är 

viktiga eftersom de är större. Eftersom den klimatkorrigering 
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som sker av de direkta utsläppen i Stockholm inte är 

fullständiga är det för förståelsen viktigt att också de 

okorrigerade utsläppen (de reella utsläppen) redovisas. 

 

Det totala svenska trafikarbetet på väg nådde sitt maximum 

2008 och har därefter legat lägre. Motsvarande värde för 

Stockholm är uppenbarligen 2005, vilket är glädjande att  

notera. Trafikarbetet har dessutom därefter minskat linjärt och 

årligen (möjligen med undantag för 2013 – svårt att se). 

Toppen för personbilar nåddes år 2000 – än mer glädjande – 

och ett klart belägg för att behovet av Förbifarten 

kontinuerligt minskar. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) 

och Mikael Magnusson m.fl. (S). 
 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) reserverar sig mot 

beslutet med hänvisning till sitt förslag.  

 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas 

Nilsson m.fl. (M) och Frida Johansson Metso (FP) enligt följande: 

 

Det är mycket glädjande att beräkningarna av 

växthusgasutsläppen för år 2012 visar att vi redan klarat 

stadens klimatmål för år 2015. Detta är ett kvitto på att 

långsiktigt och målmedvetet arbete också ger resultat. Sett till 

den långsiktiga trenden är dock inte resultatet någon 

överraskning. Från och med år 2006 har den nedåtgående 

trenden mot 3,0 tons-målet varit konstant och tydlig. Värt att 

notera i sammanhanget är att utsläppen av växthusgaser även 

minskar i reella tal trots att vi samtidigt blivit fler 

Stockholmare. Detta visar tydligt att det går att kombinera 

ekonomisk tillväxt och en växande stad med minskade 

växthusgasutsläpp och att Stockholm har receptet som 

fungerar. 

  

Staden har nyligen antagit en färdplan för ett fossilbränslefritt 

Stockholm 2050. Det faktum att vi redan i förtid uppnår våra 

klimatmål på kort sikt visar att vi är på rätt väg och bekräftar 

att detta ambitiösa mål är inom räckhåll.    

  



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2014-04-08 
 

 Sida 30 (40) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Rapporten visar att arbetet med att få bort fossilbränslena i 

Stockholm går för sakta.  

 

Förutom att se till att fasa ut fossilbränsleanvändningen i 

uppvärmningssektorn är fossilbränsleanvändningen i 

trafiksektorn den stora utmaningen. Här behövs en rad 

offensiva insatser, från utbyggnad av kollektivtrafiken till 

främjande av elbilar och bilpooler. Att det borgerliga styret i 

landstinget försenat tunnelbaneutbyggnaden i flera år är 

mycket olyckligt.   

 

 

 § 27 
Tillsynsrapport för kemibranschen 2013 
Redovisning av miljöförvaltningens rapport 
Dnr 2014-2697 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till verksamhetsutövare i branschen samt 

 Stockholm Vatten AB. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Förvaltningens rapport är bra och visar att det inte finns några 

större problem vid de besökta företagen.  
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Men förvaltningens sammanfattande betyg av de olika 

företagens egenkontroll skulle kunna preciseras. De varierar 

nu mellan 

 

i) ”egenkontrollen är väl utvecklad och väl integrerad   

 med övrig egenkontroll” 

ii) ”egenkontrollen bedöms som god” 

iii) ”egenkontrollen bedöms som godtagbar” 

iv) ”företaget har en omfattande och väl utvecklad     

  egenkontroll” 

 

Det vore bra om förvaltningen kunde standardisera 

betygsättningen. Vi antar att ii) är bättre än iii) och att i) är 

bättre än iv). Men stämmer det? 

 

 

 § 28 
Miljötillsyn 2013 - verkstadsbranschen 
Redovisning av miljöförvaltningens rapport 
Dnr 2014-1358 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till de verksamhetsutövare i branschen som 

 omnämns i rapporten. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Mikael Magnusson m.fl. (S) enligt 

följande: 

 

Förvaltningens rapport visar tydligt hur viktig tillsynen är. 
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Vid något tillfälle vore det bra om förvaltningen ger sin 

samlade syn på tillsynens omfattning, inriktning och 

metodutveckling.  

 

Man kan få intrycket att miljöarbetet vid många företag skulle 

stanna av utan tillsyn. Finns det områden som skulle vara i 

särskilt stort behov av metodutveckling? Kanske miljöfarligt 

avfall och kemikalier? 

 

 

 § 29 
Tillsyn av Förorenade områden samt redovisning av 
undersökningar av förorenad mark under år 2013 
Dnr 2014-1297 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 redovisningen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Frida Johansson Metso (FP) och Stellan F Hamrin (V) 

 föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Mikael 

 Magnusson m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar enligt 

 följande:  

 

1 Godkänna redovisningen av tillsynen över förorenade 

 områden. 

 

2 I övrigt anföra följande: 

 

Vi anser förvisso att Miljöförvaltningen gör ett bra jobb 

rörande tillsynen av förorenade områden. Men det räcker inte 

med en händelsestyrd tillsyn. Miljöförvaltningen behöver 

större resurser för att kunna utöva tillsyn även över områden 

som inte är föremål för exploateringsplaner eller liknande, 

annars så riskerar man att den enda lösningen på hanteringen 

av förorenade områden blir exploatering. 

 



 

 Miljö- och hälsoskyddsnämnden 2014-04-08 
 

 Sida 33 (40) 

 

  

 

 

 
 

 

Tekniska nämndhuset Fleminggatan 4 

Box 8136 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/miljoforvaltningen 

Vi anser också att mer omfattande utredningar av befintliga 

nedlagda soptippar i Stockholm behöver utföras. Till exempel 

så är bara en av de tre högdalstopparna täckt på ett 

professionellt sätt. De båda andra är öppna för all slags 

nederbörd, som rinner igenom topparna och via olika 

vattensystem hamnar i de båda sjöarna Magelungen och 

Drevviken som båda är föremål för s k ”diffusa utsläpp”. Dvs, 

man är osäker på varifrån en del av de där påvisade 

föroreningarna kommer ifrån. 

 

Arbetet med detta måste fördjupas!  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) 

och Stellan F Hamrin (V). 
 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Mikael Magnusson 

m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sitt förslag.  

 

 

 § 30 
Remiss av direktivförslagen i Europeiska 
kommissionens luftvårdspaket 
Remiss från kommunstyrelsen, dnr 368/2014 
Dnr 2014-3739 
 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 24 mars 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 och Frida Johansson Metso (FP) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mikael 

 Magnusson m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V) föreslår att   

 nämnden beslutar enligt följande:  
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 1  Anta förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

  med följande ändring: Sveriges linje bör vara att EU målen 

  ska skärpas till samma nivå som de nationella  

  miljökvalitetsnormerna, där de senare är tuffare.  

 

2  Därutöver anföra följande: 

 

Det är uppenbart att Alliansregeringens och Alliansstyrets i 

Stockholms miljöpolitik har i hög grad reducerats till att 

genomföra det som har beslutats på EU-nivå, om ens det. 

 

Detta syns tydligt i det högre prioritet som i staden ges till 

diskussion – om än inte handling – om partiklar (där EU-

kommissionen ligger på Sverige) än om de nationella 

miljökvalitetsmålen för kvävedioxid. 

 

Vi tycker man ska skärpa EU-målen. De bör läggas närmare 

de nivåer som finns i de nationella miljökvalitetsmålen, och 

WHO:s senaste rekommendationer. Anpassningen bör gå 

fortare än vad Kommissionen har föreslagit. 

 

Det framgår mellan raderna att målen inte skärps snabbare 

därför att så många medlemsstater inte har vidtagit tillräckliga 

åtgärder för att klara nuvarande normer. Tyvärr tillhör 

Sverige den skaran.  

 

Vi noterar att ”våra främsta handelspartner i världens mest 

avancerade ekonomier har strängare normer än EU”. Detta är 

en illustration över att det går att göra bättre.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och Frida Johansson Metso 

(FP).  

 
Reservation 

Vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP), Mikael Magnusson 

m.fl. (S) och Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag.  

 

 

 § 31 
Utredningen om fossilfri fordonstrafik (SOU 2013:84) 
Remiss från kommunstyrelsen 
Dnr 2014-4271 

 

Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
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förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 2 april 2014. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida 

 Johansson Metso (FP), vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

 (MP) och Stellan F Hamrin (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Mikael Magnusson m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

1  I huvudsak godkänna förvaltningens förslag till remissvar. 

 

2  Därutöver anföra: 

 

Att ställa om Sverige till ett samhälle utan fossilbränslen är en 

enorm uppgift som kommer kräva omfattande insatser och ta 

många år. Så här långt har regeringen haft mer retorik än 

praktik i klimatfrågan. Det tog regeringen över tre år, från 

man formulerade målet, till man tillsatte denna utredning för 

att bringa klarhet i vad man egentligen menat – och hur detta 

mål skulle kunna uppnås. Det var tre helt förlorade år för 

klimatarbetet, och visar att hur valhänt och oprioriterat man 

ser på klimatfrågorna.   

 

Vad som nu krävs är radikala åtgärder från statens sida för att 

införa skärpta styrmedel och göra de stora investeringar som 

kommer att krävas för att ställa om trafiksystemet och öka 

produktionen av alternativa drivmedel. Mycket i utredningens 

förslagsarsenal behöver nu skyndsamt bli verklighet. 

 

Stockholm med sin täthet har förutsättningar att leda 

klimatarbetet i Sverige, men det kräver att staden får 

möjlighet att använda fler och bättre verktyg för detta arbete – 

bland annat ökade möjligheter att använda parkeringspolitik 

och miljözoner offensivt.  

 

För Stockholm, som har stora problem med luftkvaliteten, är 

det särskilt viktigt att en omställning till eldrivna bilar sker. 

Nuvarande politik som lett till att nästan enbart dieselbilar 

säljs i Sverige - är till skada för Stockholms invånare och för 

målet att nå en fossilfri fordonsflotta. 
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Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP), 

vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP) och Stellan F Hamrin 

(V).  

 
Reservation 

Mikael Magnusson m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP) enligt följande: 

 

Vi vill peka på behovet av styrmedel som höjd skatt på 

koldioxidutsläpp och kilometerskatt på lastbilar för att klara 

målen. 

  

Vi vill nyansera förvaltningens skrivningar om etanol. Det 

finns en diskussion (inte minst i EU) om att etanol från viss 

produktion inte har tillräckligt stor klimatnytta, till följd av 

produktionsmetoderna eller indirekta effekter på 

markanvändning. Vi vill också understryka behovet av mer 

skydd av skog, och delvis annorlunda brukande av skog, för 

att klara målen om biologisk mångfald – vi ska inte lösa ett 

miljöproblem genom att förvärra problemen där vi redan 

bedöms överskrida säkra planetära gränsvillkor. Samtidigt 

finns stora arealer mark i Sverige och EU som har odlats, men 

där man inte längre bedriver odling. Ett skäl är utformningen 

av EU:s gemensamma jordbrukspolitik. Ett sätt att komma 

runt de problem med stöd till svensk produktion av etanol 

som utlåtandet diskuterar är att införa en prisförsäkring, vilket 

Miljöpartiet tidigare har föreslagit. 

 

Vi vill påpeka att Transportstyrelsen lämnade ett förslag till 

möjlighet att införa miljözon för lätta lastbilar och personbilar 

redan 2010. Vi beklagar att regeringen fortfarande inte fattat 

beslut om den delen av Transportstyrelsens förslag. Vi får 

därför hoppas på en mer miljöansvarig regering efter höstens 

val. 
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 § 32 
Luften i Stockholm - Årsrapport 2013 
Dnr 2014-3995 
 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt förslag från 

ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida 

Johansson Metso (FP) och vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. 

(MP): 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

 rapporten till Polismyndigheten i Stockholms län. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 19 mars 2014. 

Förvaltningen föreslår att miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar 

enligt följande: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 

 rapporten. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), 

 Frida Johansson Metso (FP) och Katarina Luhr m.fl. (MP) 

 föreslår (se beslutet). 

 

2) Mikael Magnusson m.fl. (S) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

1 Att nämnden godkänner rapporten. 

 

2  Att därutöver anföra: 

 

Luftkvaliteten är fortfarande ett av Stockholms stora 

miljöproblem, trots en stor förbättring sedan 1970-talet. 

Årsrapporten visar tyvärr att luftkvaliteten är sämre 2013 än 

2012.  De höga halter som finns på våra gator leder till 

sjukdom, fysiska besvär och en förtidig död för många 

stockholmare. 

 

Frågan om åtgärder för att komma tillrätta med dessa 

luftkvalitetsproblem har tyvärr kännetecknats av tvehågsenhet 

och senfärdighet från de borgerligas sida. De åtgärder som 

vidtagits, som dubbdäcksförbud på Hornsgatan och 
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dammbindningsåtgärder, visar att resultat kan uppnås om den 

politiska viljan finns. Istället för att inblandade aktörer väntar 

på att alla andra ska vidta åtgärder, behövs nu att samtliga gör 

vad var och en kan göra – och skyndsamt.  

 

Också den borgerliga regeringen har varit alltför senfärdig. 

Regelförändringar som ger möjlighet för Stockholm att införa 

dubbdäcksavgifter har hittills uteblivit. Inte förrän nyligen har 

en utredning i frågan tillsats 

 

3) Stellan F Hamrin (V) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

Vi godkänner förvaltningens redovisning av luften i 

Stockholm 2013. 

 

Vi begär därutöver att förvaltningen tar fram ett förslag på 

åtgärder inkl bl.a. utökat dubbdäcksförbud, 

hastighetsbegränsning och andra trafikregleringar så att 

nationella och internationella gränsvärden upp nås senast 

2016. 

 

Trots den förbättring som luften i Stockholm genomgått är 

problemen fortfarande stora. Främst vad gäller människors 

hälsa där den dåliga luften åstadkommer både för tidig död 

hos många människor och hjärt- och kärlssjukdomar hos 

många fler. Pågående forskning visar att uppsatta MKN inte 

är tillräckliga för att råda bot på detta problem. Ytterligare 

åtgärder är därför absolut nödvändiga också för att förhindra 

att böter till EU på 100-tals miljoner minskar utrymmet för 

reella åtgärder. 

 

Det som krävs är i första hand en kraftig minskning av 

biltrafiken i stadens centrala delar, vilket i sin tur förutsätter 

ett stopp för förbifarten, men också omedelbara åtgärder 

enligt ovan. I rapportens förord sägs att staden inte råder över 

införande av dubbdäcksförbud, vilket såvitt oss är bekant, inte 

är korrekt. 

 

Ett allvarlig trend-ändring är att halterna av kväveoxider ökat 

de 2 senaste åren trots en gynnsam väderlek. Det visar enligt 

rapporten på de allvarliga problemen med ökande andel 

dieselbilar. Sett över tid har också trenden med minskande 

värden för partiklar avstannat. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) ställer förslagen mot varandra och 

finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden Per 

Ankersjö (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Frida Johansson Metso (FP) 
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och vice ordföranden Katarina Luhr m.fl. (MP). 

 
Reservation 

Mikael Magnusson m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag.  

 

Stellan F Hamrin (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Per Ankersjö (C), Jonas 

Nilsson m.fl. (M) och Frida Johansson Metso (FP) enligt följande: 

 

Att komma till rätta med luftkvaliteten i staden är stadens 

mest prioriterade lokala miljöfråga. Staden har redan infört en 

rad verkningsfulla åtgärder, såsom dubbdäcksförbud och 

dammbindning, och arbetar kontinuerligt med att inventera 

och testa nya lösningar. Under innevarande år kommer också 

en hastighetssänkning till 30 km/h att prövas för de gator som 

lider av luftkvalitetsproblem. Försöket med dammbindning 

har sedan i höstas utökats till att omfatta 34 gator med höga 

halter av PM10 och sopningen av stadens gator har i år 

påbörjats en månad tidigare än vanligt. 

 

Därför är det mycket glädjande att se att detta också ger 

resultat. Miljöförvaltningens prognos tyder på att vi kommer 

att klara miljökvalitetsnormen för PM10 år 2014. I 

kombination med den lokala dubbdäcksavgift som regeringen 

nu utreder börjar vi därmed närma oss ett läge där även 

partikelproblematiken kan läggas till raden av 

luftföroreningar som staden bekämpat. 

 

 

 § 33 
Val av ny ersättare till Svealands kustvattenvårdsförbund 
Dnr 2014-5479 

 
Beslut  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt sitt förslag. 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att utse Ola J Hedin 

 (FP) till ny ersättare till Svealands kustvattenvårdsförbund. 

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 7 april 2014. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Per Ankersjö (C) finner att nämnden beslutar enligt 

sitt förslag. 

 

 

 

 

Vid protokollet 

 

 

 

Kristofer Stjernqvist 

 


